
عليرام نوراي�ي ايفاي نقش در قالب يك ش�خصيت 
تاريخ�ي ايران�ي را به عن�وان يكي از حس�رت هاي 
بازيگري خود دانست و از »يتيم خانه ايران« به عنوان 
يكي از آثار مورد علاقه اش ياد كرد. او كه اين شب ها 
سريال »محرمانه« با محوريت موضوع امنيت ملي از 
او در تلويزيون پخش مي شود، درباره ايفاي نقش در 
آثاري چون »گاندو«، »قلاده ه�اي طلا«، »يتيم خانه 
اي�ران«، »تم�ام رخ« و »محرمانه« كه غ�رور ملي را 

برمي انگيزد، توضيح داده است. 
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   افشين عليار 
اگر چه قضاوت براي فصل دوم س��ريال زخم كاري پس از شش 
قسمت شايد زود باشد اما نكته مهم و حائز اهميت اين است كه 
اين سريال هرگز نتوانس��ته در اين شش قسمت حتي ذره اي از 
جذابيت فصل اول را به همراه داش��ته باش��د، انتظار اين بود كه 
مهدويان بتواند در فصل دوم هم از عناصر درام براي خلق جذابيت 
موضوعي درست و منسجم استفاده كند اما تا اينجا با يك قصه 
كم جان و لاغر مواجهيم كه اساساً كشش لازم را براي جلو بردن 
سريال ندارد. انگار فقط يك ايده از قسمت اول آمده و همه چيز در 
يك حالت ايستايي قرار دارد، اين سطحي بودن باعث شده است 

زخم كاري در فصل دوم نتواند مخاطب را با خود همراه كند. 
 اگر چه در فصل اول حضور پررنگ مالك و اتفاقات درون ژانري 
براي بيننده جذابيت مضموني داش��ته اما در فصل دوم حضور 
ميثم به عنوان كاراكتر اصلي آس��يب جدي به خط روايي وارد 
كرده است. در وهله اول اين آسيب را مي توانيم به نوع بازي بازيگر 
نقش ميثم مربوط بدانيم كه بسيار تصنعي و الكن بازي مي كند. 
اضافه كنيد كه در بعضي سكانس ها كابوس ديدن ميثم يا حضور 
آن دخترك فال فروش، همان پردازش شخصيتي مالك در فصل 
نخست است و از سوي ديگر به هيچ وجه نمي توانيم ميثم را به 
عنوان يك كاراكتر اصلي بپذيريم چراكه نوع پردازش��ي كه در 
شخصيت او ش��ده نمي تواند متقاعدكننده باشد. مانند نزديك 
شدن او به ش��يدا كه به ش��دت از نظر خلق كاراكتر ميثم دور از 
انتظار اس��ت، حتي طلوعي هم نمي تواند به يك كاراكتر تبديل 
ش��ود. نوع بازي كامبيز ديرباز در نقش طلوع��ي آنقدر تصنعي 
است كه حتي نوع ديالوگ گويي او ما را به ياد فيلم هاي تاريخي 
مي اندازد، بنابراين دو نقش اصلي س��ريال به دليل انتخاب هاي 
اشتباه باعث ضعف سريال شده اس��ت، سميرا هم تا اينجا نقش 
مهمي نداشته و پرخاش��گري هايش بي منطق شده است و هيچ 
شباهتي به كسي كه شوهر و دخترش را از دست داده ندارد. اضافه 
شدن شخصيت هاي جديد تا اينجا كمك چنداني به سريال نكرده 
بلكه انگار فضاي سريال را شلوغ كرده است، بنابراين منطق روايي 
و ش��كل گيري قصه در فصل دوم به دليل حضور كمرنگ مالك 
باعث افت ش��ديد سريال شده اس��ت. اضافه كنيد كه گاف هاي 
بيش از حدي هم در سريال ديده مي شود، مانند زنده بودن مالك 
در تابوت و سكانس لوكيشن فرستادن مالك براي دستمالچي! 
اينكه چطور گوشي را از جيب مالك برنداشتند و اينكه او توانسته 
در تابوت زير خاك موبايلش را روش��ن كند و وي پي ان را وصل 
كند و لوكيشن بفرستد، از عجايب اين سريال است كه تبديل به 

كمدي ناخواسته شده است. اين مي تواند براي اين سريال يك 
فانتزي باشد چراكه آنقدر دور از ذهن است كه نمي شود آن را باور 
كرد، اضافه كنيد كه دستمالچي به عنوان يك مأمور اطلاعاتي 
چه لزومي دارد به مالك نزديك شود و او را مخفي كند، فقط به 
اين دليل كه بتواند به مقام بالاتر از طلوعي برسد! از سوي ديگر 
خرده پيرنگ ها در سريال تبديل به حاشيه هايي شده كه جهان 

سريال را آشفته و سرگردان كرده است. 
 با اينكه اين س��ريال مي توانس��ت در فصل دوم ظرفيت جذابيت 
موضوعي داش��ته باش��د اما به نظر مي رس��د مهدويان تمهيدات 
محتوايي را براي سريالش در نظر نگرفته يا تصور كرده است مي تواند 
با همان الِمان ها و عناصر تكرارشونده فصل اول، فصل دوم را بسازد. 
مشهود اس��ت كه به هيچ وجه مهدويان در شكل دهي فصل دوم 

موفق نبوده و در فصل نخست حضور خان عمو و مالك پردازش هاي 
درون ژانري به مراتب بهتري را به همراه داش��ت ام��ا حالا با ورود 
كاراكترهاي متفاوت نه تنها نكته اي قابل تأمل به س��ريال اضافه 
نشده بلكه ژانر موردنظر توانايي لازم را براي ادامه دادن در مسيری 
هموار و منسجم ندارد، به همين جهت اساساً با سريالي مواجهيم كه 
سمت و سوي خودش را گم كرده است، اين ضعف اول در فيلمنامه 
مشهود است و بعد در كارگرداني ضعيفِ مهدويان، احساس مي شود. 
اينكه تيم نويسنده چرا تا اين حد در ايجاد حتي يك جذابيت نيم بند 
بي استعداد نشان مي دهند، در نوع خود عجيب است. در واقع ضعف 
متن به طور عادي شاكله اصلي سريال را با كليشه هاي رايج پيوند 
زده اس��ت و بعيد به نظر مي رس��د در ادامه اتفاق خاصي در روند 

سريال رخ دهد. 

»زخم كاري2« در دام خرده پيرنگ هاي بي حاصل  

مايكل مان، كارگردان »فِراري« در سخنراني خود در لندن 
تأييد كرد كه فيلم بعدي اش »مخمصه۲« خواهد بود. 

مايكل مان، فيلمساز افسانه اي در پاسخ به اين پرسش كه آيا اقتباس 
از رمان »مخمصه« او، فيلم بعدي اش خواهد بود؟ گفت: بله. من و 
مگ گاردينر رمان »مخمصه۲« را نوشتيم و درست زماني منتشر 
ش��د كه در حال فيلمبرداري »فراري« بوديم. بازخورد آن خيلي 
خوب بود و فيلم بعدي من با اقتباس از همين رمان ساخته مي شود. 
ددلاين اوايل امسال و پيش از ش��روع اعتصاب هاي هاليوود، فاش 
كرد كه آدام درايور، بازيگر اصلي »فراري« در حال مذاكره است تا 
ايفاي نقش نيل مك كاولي جوان؛ شخصيتي را كه رابرت دنيرو در 
فيلم اول »مخصمه« بازي كرد، در فيلم دوم برعهده بگيرد. مايكل 
مان در پاسخ به اين پرسش كه آيا مي تواند دوباره با درايور در فيلم 
جديد همراه شود، خنديد و گفت: ش��ايد. ما درباره آن هنوز هيچ 
صحبتي نمي كنيم، اما مي توانم بگويم كه م��ن و آدام در »فرِاري« 
باهم خوب كنار آمديم. ما از اخلاق كاري كه بس��يار جدي اس��ت 
بهره داريم، همديگر را دوست داريم و از لحاظ هنري اوقات خوبي 

را سپري كرديم. 
»مخمصه ۲« هم به عنوان پيش درآمد و هم دنباله فيلم اول عمل 
مي كند و تصويرگر داستان مك كاولي، كريس شيهرليس )با بازي 
اصلي وال كيلمر( و وينسنت هانا )در اصل آل پاچينو( در سال هايي 
است كه به حماس��ه جنايي لس آنجلس ختم مي شود. اتفاق هايي 
كه براي شخصيت هاي بازمانده در س��ال هاي بعد رخ مي دهد هم 
در اين رمان روايت شده است. خط داس��تاني رمان، خوانندگان را 
به شيكاگوي س��ال۱۹۸۸ مي برد؛ وقتي مك كاولي، شيهرليس و 
دارودسته آنها در س��احل غربي، مرز امريكا، مكزيك و در شيكاگو 
موفق هس��تند. در همان زمان، هانا به عنوان ي��ك چهره در حال 
رشد در اداره پليس شيكاگو در حال تعقيب يك باند خشونت آميز 
متجاوزان به خانه هاست. اين رمان به يكي از پرفروش ترين رمان هاي 
س��ال پيش نيويورك تايمز بدل ش��د. فيلم اصلي »مخصمه« كه 
س��ال۱۹۹۵ با برادران وارنر ساخته ش��د، فيلمي موفق بود كه به 
يك فيلم كلاس��يك جنايي محبوب طرفداران جهاني خود بدل 

شده است. 
»فرِاري« مان، پروژه اي است كه دو دهه ساخت آن مدنظر بود و در 

نهايت در جشنواره فيلم ونيز امسال براي اولين بار اكران شد. 

 من فكر مي كنم كساني كه مرا مي شناسند، مي دانند كه 
جانم براي ايران در مي رود و وطن دوستي جزو اولويت هاي 
من اس��ت. به طور ويژه اتفاقات تلخي كه در گذشته براي 
مردم كشورم افتاده دلم را آزرده مي كند و عجيب ترين و 
تلخ ترين آن اتفاقاتي بود كه در فيلم »يتيم خانه ايران« تصوير شد. 
فكر مي كنم اگر قرار بوده كاري در سينما انجام دهم و 
بعد از آن پرونده س��ينمايي من بسته ش��ود، آن كار 
»يتيم خانه اي��ران« بوده و همچنان ام��روز هم وقتي 
سكانس و پلاني از آن فيلم مي بينم، حال خودم دگرگون 
مي ش��ود. هش��ت ماه درگير آن پروژه بوديم و ح��ال همه عوامل 

همين قدر متفاوت بود. 
 برخي دوستان كار هايي را بدون اينكه حتي زحمت 
بكش��ند، ببينند، م��ورد منفي بافي و قض��اوت قرار 
مي دهند. به ويژه در مورد »قلاده هاي طلا« اين اتفاق 
افتاد و قبل از تدوين نهاي��ي و ديدن كار موجي براي 
تخريب اين فيلم راه افتاد. به نظرم دوستان بايد كمي سعه صدر به 

خرج مي دادند و بعد به سمت قضاوت مي رفتند. 
 دغدغه نيرو هاي امنيتي گمنام حفظ جان و مال مردم 
است. اين افراد بسيار عجيب هستند و به واسطه اين 
پروژه ها با چند تن از اين افراد برخورد داشته ام؛ كساني 
كه هم به لحاظ ظاهر و هم بي ادعا و گمنام بودن قابل 
تشخيص نيستند، اما دغدغه حفظ امنيت جان و مال مردم را دارند. 
 علاقه مند به ژانر اكشن هستم و بيش از آن كار هاي 
تاريخي ب��ه ويژه كار هاي مربوط ب��ه تاريخ كهن 
كش��ورم را دوس��ت دارم. كار هاي تاريخي را در 
كارنامه دارم، اما يكي از حسرت هايم ايفاي نقش 

يك شخصيت تاريخي ايراني است. 

در قالب يك فيلم اقتباسي

مايكل مان ساخت
 »مخمصه۲« را تأييد كرد

جشنواره فيلم اقوام ايراني يك رويداد ملي سينمايي 
است كه براي اولين بار در تاريخ سينماي ايران، موضوع 

اقوام ايراني را در دستور كار خود قرار داده است. 
قائم مقام نخستين جشنواره ملي فيلم اقوام ايراني در آستانه 
برگزاري اين روي��داد درب��اره آن توضي��ح داد: هدف اصلي 
جشنواره اين اس��ت كه حاصل كار فيلمس��ازان مشغول در 
حوزه اقوام كه در گوشه و كنار ايران زندگي مي كنند، بيشتر 
و بهتر ديده شود. به عنوان مثال يك فيلمساز كرد كه تا امروز 
تجربه هايي داشته و فرصتي براي عرضه آن پيدا نكرده است، 
اين فرصت را پيدا مي كند، همين طور فيلمس��ازان بلوچ، لر، 

گيلكي، تركمن، عرب، ترك و هر قوميت ديگري. 
فريد حيدري ادامه داد: هنرمندان همه اقوام ايراني اين فرصت 
را پيدا مي كنند تا آثار خود را در اي��ن رويداد ملي به نمايش 
بگذارند. اين فيلم ها هم قطعاً آثاري مرتبط با فرهنگ، آيين، 
سبك زندگي و جاذبه هاي گردشگري اقوام خواهد بود، يعني 
فيلمس��ازان بومي مناطق در قالب فيلم مس��تند، داستاني، 
نماهنگ يا انيميش��ن، اثري را توليد كرده اند و در اين رويداد 

به نمايش مي گذارند. 
وي ادامه داد: در كنار مس��ائل م��ادي و اقتصادي مهم ترين 
خواسته و دغدغه يك فيلمساز اين است كه وقتي براي يك 
اثر زحمت مي كش��د و آن را به توليد مي رساند، آن اثر ديده 
ش��ود و مردم آن را ببينند. هنرمند مي خواهد تفكر و باوري 
را كه در قالب يك فيلم به تصوير درآورده است، ديگران هم 
ببينند، به همين دليل چنين رويدادي هم مي تواند به كشف 
استعداد در ميان فيلمسازان اقوام منتهي شود و هم بهترين 

بستر براي نمايش ساخته هاي اين فيلمسازان است. 
قائم مقام جش��نواره فيلم اق��وام ايراني درب��اره تعامل اين 
رويداد با س��ينماگران مطرح هم گفت: دبي��ري اين رويداد 
را كمال تبري��زي به  عنوان يكي از مطرح ترين فيلمس��ازان 
س��ينماي ايران بر عهده دارد. در بخش هيئت هاي انتخاب 
و داوري يا در قالب كارگاه ه��اي تخصصي اين رويداد هم از 
حضور چهره هاي مطرح سينماي ايران بهره خواهيم گرفت 
كه متعاقباً معرفي مي ش��وند. تمام س��عي ما اين اس��ت كه 
از ظرفيت هنرمندان بنام و مطرح س��ينما نهايت اس��تفاده 
را ببريم. ب��ا خيلي از اس��تادان و هنرمندان ه��م مذاكراتي 
داش��ته ايم كه ان ش��اءالله در روزهاي آتي به م��رور درباره 
همراهي آنها اطلاع رس��اني خواهيم ك��رد، كمااينكه فرهاد 
قائميان به  عنوان يكي از بازيگران مطرح، در مقام مشاور در 

كنار اين رويداد حضور دارد. 

دورهمي فيلمسازان بومي
 در جشنواره فيلم اقوام ايراني 

   نويد پارسا
خبر تمايل رس�انه ملي ب�راي بازپخش چهار س�ريال از 
توليدات نمايش خانگي نشان مي دهد تلويزيون به درستي 
ترجيح مي دهد با نيم نگاهي به ظرفيت هاي اين حوزه از آن 
سود ببرد. امروزه ديگر نمي توان تجربه و توانمندي شبكه 
نمايش خانگي در توليد آثار نمايشي را انكار كرد يا ناديده 
گرفت. خبر احتمال پخش چهار سريال نمايش خانگي از 
تلويزيون از اين حكايت دارد كه برخلاف برخي تحليل ها 
كه ش�كاف ميان اين دو جريان توليد را انتظار مي كشيد، 

كفه تعامل و همكاري بين اين دو سنگين تر است. 
  

سعيد مقيسه به تازگي از احتمال پخش چهار سريال شبكه نمايش 
خانگي از تلويزيون خبر داده و عنوان كرده است اين سريال ها براي 
طي مراحل اداري و حقوقي به صداوسيما معرفي شده اند و بعد از 

قطعي شدن قرار است از شبكه هاي تلويزيوني پخش شوند. 
رئيس سازمان تنظيم مقررات رسانه هاي صوت و تصوير فراگير در 
فضاي مجازي )ساترا( در پاسخ به سؤالي مبني بر آخرين وضعيت 
بازپخش سريال هاي شبكه نمايش خانگي از شبكه هاي تلويزيوني به 
ايسنا گفت: هر سريالي كه بتواند به اولويت هاي محتوايي تعيين شده 
در اسناد بالادستي توجه كند، كانديداي پخش از تلويزيون است. 
هم اكنون برخي توليدات سكوهاي نمايش خانگي توجه خوبي به 
اولويت هاي محتوايي كشور دارند و چهار سريال كه متعلق به سه 
رسانه نماوا، آپرا و فيلم نت است، براي طي مراحل اداري و حقوقي به 
صداوسيما معرفي شده است كه بعد از قطعي شدن، نام سريال ها نيز 
اعلام خواهد شد.  به گفته وي براي اينكه يك سريال نمايش خانگي 
از تلويزيون پخش شود، لازم است مسير مربوط به خريد كپي رايت 
يا توافق با سكوي ناشر به طور كامل طي ش��ود تا بعداً باعث ايجاد 

چالش در روابط ميان صدا و سيما و سكوها نشود. 

مقيس��ه در ادامه تأكيد مي كند: »در يك س��ال گذش��ته برخي 
توليدكنندگان مجوزهايي براي توليد سريال و برنامه تلويزيوني از 
ساترا گرفته اند كه اميدواريم با به ثمر رسيدن اين توليدات شاهد 
افزايش محصولات مناس��ب براي پخش توأمان از شبكه نمايش 

خانگي و شبكه هاي تلويزيوني باشيم.« 
چندي قبل رئيس سازمان صدا وسيما اعلام كرده بود اين سازمان 
آمادگي دارد سريال ها و برنامه هاي مناسب شبكه نمايش خانگي 
را تبليغ و ترويج و تيزرهاي آنه��ا را پخش كند. جبلي تأكيد كرده 
بود:»مي توانيم حق پخش سريال ها و برنامه هاي تلويزيوني سكوهاي 

نمايش خانگي را خريداري كنيم.«
درباره چهار اثري كه سعيد مقيسه پخش آنها را از تلويزيون وعده 
داده است، برخي شنيده ها مصاديقي را نيز مطرح كرده اند، اين در 
حالي است كه هنوز به طور رسمي ذكري از نام اين آثار مطرح نشده 
است. با رجوع به پلتفرم هايي كه اسامي آنها در سخنان رئيس ساترا 
اعلام شده است، آپرا تاكنون تنها يك سريال اختصاصي به نام »سايه 
باز« داشته كه پخش آن از ۱۹مهر آغاز شده است؛ مجموعه اي كه 
از قضا اولين سريال تاريخ نمايش خانگي به شمار مي رود كه خبر 
پخش آن از شبكه خبر تلويزيون اعلام شد. قرار است سه محصول 

ديگر از فيلم نت و نماوا، اين فهرست را كامل  كنند. 

تلويزيون براي پخش آثار توليدي از نمايش خانگي خط قرمزهايي 
دارد كه رعايت آنها ضروري به نظر مي رس��د. اگرچه آثار نمايشي 
توليدي در رسانه ملي در بعد خش��ونت خانوادگي و تلخي روابط 
ميان افراد و دست گذاشتن روي تلخكامي ها دست كمي از توليدات 
نمايش خانگي ندارند، با اين حال روابط چندضلعي شخصيت ها، 
كنايه هاي سياسي و شوخي هاي دوپهلوي جنسي و بدحجابي جزو 
مسائلي هستند كه رس��انه ملي درباره رعايت آنها با كسي شوخي 
ندارد. در واقع به نظر مي رس��د در تلخي محتواي آثار اجتماعي و 
خانوادگي در ۱0سال اخير ميان شبكه نمايش خانگي و تلويزيون 

دست كم در عمل و نتيجه اختلاف سليقه اي وجود نداشته است. 
 رسانه ملي تاكنون پخش چهار سريال نمايش خانگي را در كارنامه 
دارد، دو پروژه »شوخي كردم« و »عطسه« از مهران مديري، سريال 
كمدي »ساخت ايران« با حضور امين حيايي و رضا گلزار و سريال 
كودك عموپورنگ به ن��ام »بالش ها« آثاري بوده اند كه از ش��بكه 
نمايش خانگي به تلويزيون راه پيدا كرده اند؛ آثاري كه فضاي كمدي 

و طنز در آنها يك نقطه مشترك هستند. 
شايد پس از نزديكي بيشتر رسانه ملي و شبكه نمايش خانگي شاهد 
توليد و پخش آثاري در ژانرهاي ديگر هم باشيم كه قابليت پخش از 

سيما را داشته باشند. 

نمايش خانگي و تلويزيون فاصله ها را كم مي كنند

نمای نزديكجالب ترين

مشهود است كه به هيچ وجه مهدويان در شكل دهي فصل دوم موفق نبوده 
و در فصل نخس��ت حضور خان عمو و مالك پردازش ه��اي درون ژانري به 
مراتب بهتري را به همراه داشت اما حالا با ورود كاراكترهاي متفاوت نه تنها 
نكته اي قابل تأمل به سريال اضافه نشده بلكه ژانر موردنظر توانايي لازم را 

براي ادامه دادن در مسيری هموار و منسجم ندارد

close
 ups

نمای نزديكجالب ترين

سعيد مقيسه به تازگي از احتمال پخش چهار سريال شبكه نمايش خانگي 
از تلويزيون خبر داده و عنوان كرده اس��ت اين سريال ها براي طي مراحل 
اداري و حقوقي به صداوسيما معرفي شده اند و بعد از قطعي شدن قرار است 

از شبكه هاي تلويزيوني پخش شوند

close
 ups

جانم براي ايران
 در مي رود

عليرام نورايي:

نقد فیلم

ب
بازتا

فراسو

حرف  حساب

گزارش

ما در آينه غزل هاي روشن حافظ، س��يماي آرماني خودمان 
را به تماشا مي نشينيم، سيماي آرماني انساني كه بايد باشيم 
و اكنون نيس��تيم، با اي��ن همه، حضرت لس��ان الغيب حافظ 
ش��يرازي، به  رغم ش��هرت و آوازه بي نظيري ك��ه در بين ما 
ايرانيان دارد، از منظر سلوك و رفتارشناسي ديني، همچنان 
شاعري گمنام و ناشناخته اس��ت، زيرا ما پيش و بيش از آنكه 
دلبسته كلام و مرام حافظ باش��يم، دلبسته نام و آوازه حافظ 
شيرازيم و به ديوان حافظ نيز بيشتر به چشم يك »فال نامه« 

نگاه مي كنيم تا يك »حال نامه«. 
بياييد صادقانه از خودمان بپرسيم: »به راستي ما امروز حافظ 
را چقدر مي شناس��يم و از حافظ چه مي فهميم؟«، جز اينكه 
ديوان غزليات او را همچون ي��ك كالاي لوكس و تجملي در 
آغوش اتاق مان گذاش��ته ايم و هرازگاهي- در ايام عيد نوروز 
و ش��ب يلدا از جناب حافظ مي خواهيم كه همچون فالگيري 

كوچه گرد براي مان غيب گويي كند، بگذريم. 
بايد صادقانه و ب��ا فروتني تمام اعتراف كني��م كه ما حافظ و 
جغرافياي فرهنگي او را نمي شناس��يم يا حاف��ظ را آن گونه 
كه خود دوس��ت داريم و مي پس��نديم، مي شناسيم. حافظي 
كه ب��ا حافظ واقعي فرس��نگ ها فاصل��ه دارد! اگ��ر ما حافظ 
را مي ش��ناختيم و به آموزه هاي انس��اني و اخلاق��ي او عمل 
مي كرديم، امروز به مراتب وضع بهتري داش��تيم. حافظ آينه 
بي غباري است كه ما در آن س��يماي »منِ آرماني« خودمان 
را با حسرت به تماشا نشسته ايم؛ انسان كاملي كه ديگر امروز 

نيست و زير آوار تاريخ مدفون گشته است. 
حافظ س��يماي آرماني انساني اس��ت كه دوست داريم شبيه 
او باش��يم، ولي- به هر علت- نيستيم؛ انس��اني يكتاپرست، 
آزاداندي��ش، صلح دوس��ت، حقيقت ج��و، عدالت خ��واه، 
سالوس ستيز، وارسته، كريم، راستگو، مردمدار، مروت كيش 

و مداراانديش. 
آرزو مي كنم »طرحي نو دراندازيم« و به جاي دل بس��تن به 
»فال حافظ« كه تفنني بيش نيس��ت، به دنبال پيوس��تن به 

»حال حافظ« باشيم. 

دلبستن به فال 
 يا  پيوستن 

به حال حافظ! 
   رضا اسماعيلي/ شاعر
 و پژوهشگر پيشكسوت
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